
 از چهارمحال بختیاری تا 
مجتمع آموزشی جوادالائمه )ع(

  گفت وگو با محمدحسین ابدی، کارشناس مقطع ابتدایی
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جناب آقای ابدی از خودتان بگویید و این که چه طور به 
وادی آموزش کشیده شدید؟

در استان چهارمحال بختیاری و در یكی از از روستاهای محروم 
به عنوان سپاهی دانش مشغول خدمت شدم. محبتی که از بچه ها 
بود.  این شغل  به  من  دیدم، شروع علاقه ی  خانواده های شان  و 
شغل  سَمت  به  نمی آمد،  پیش  من  برای  تجربه  آن  اگر  شاید 
پدرم و یا شغلی مثل کارمندی بانک یا کار دیگری در یكی از 
 ادارات کشیده می شدم. به هر ترتیب آن محبت ها مرا جذب کرد. 
استخدام شدم. چند  معلم  به عنوان  نظام وظیفه  از خدمت  پس 
سالی را در یكی از شهرستان های یزد به شغل معلمی مشغول 
بودم سپس معاون و مدیر مدرسه شدم. پس از مدتی هم به عنوان 
کارشناس آموزش ابتدایی و بعد معاون آموزش عمومی در اداره ی 
در  هم  سال 1372  از  کردم.  خدمت  یزد  آموزش وپرورش  کل 
 مجتمع آموزشی جوادالائمه به عنوان کارشناس آموزش ابتدایی 

مشغول هستم.
     در طول این سال ها حتمن تجارب مختلفی از موفقیت 
و عدم موفقیت پشت سرگذاشته اید، یک مورد شاخص تر 

را برای مان بازگو کنید.
بنده نزدیک به نیم قرن تجربه ی آموزشی دارم. قطعن تجارب موفق 
و ناموفقی را از سر گذرانده ام. در سال 1377 طرح مدرسه ی شاد 
را در نزدیک به صد مدرسه ی استان اجرا می کردیم. در این طرح 
دانش آموزان هر هفته پنج ساعت به دروسی مثل زبان انگلیسی، 
و  می پرداختند   ... و  خوشنویسی  نقاشی،  قصه گویی،  کامپیوتر، 
صدهزار تومان از هر خانواده ای که استطاعت مالی داشت برای 
شرکت در این طرح گرفته می شد. روزی به اتفاق چند نفر برای 
بازدید به یكی از مدارس شهر یزد رفتیم، وقتی وارد مدرسه شدیم 
ساعت 7 شب بود یكی از والدین که به دنبال فرزندش آمده بود 
از من خواست تا فرزندش را خبر کنم. به کلاس رفتم و او را صدا 
زدم، گفتم که پدرت آمده دنبالت. گفت بگویید من الان نمی آیم. 
گفتم بگویم کی بیایند دنبالت؟ گفت هرچه دیرتر بهتر. آن روز 
احساس کردم با در نظرگرفتن علایق بچه ها توانسته ایم بچه هایی 
را که به محض شنیدن صدای زنگ می خواهند از مدرسه به خانه 

بروند به مدرسه علاقه مند کنیم. 
منطقه ی  در  روستایی  به  مربوط  دارم  که  تلخی  خاطره ی  اما 
به عنوان  که  بود   79 سال  است.  طبس  نزدیكی  در  دستگردان 
بازدیدکننده به مدرسه ای در آن روستا که 15 کیلومتر از آن شهر 
فاصله داشت رفتیم. مدرسه ای یک کلاسه که از سنگ های کوه 
ساخته شده بود و داخلش را با گل پوشانده بودند. به سختی از 
درب ورودی کلاس، نور وارد می شد و معلم برای آموزش ریاضی 
با چوب هایی که جمع کرده بود دسته های ده تایی درست کرده بود 
و داخل جعبه ای روی زمین گذاشته بود. کلاس بسیار تاریک بود و 
تجهیزات مدرسه سه چهار عدد میز و نیمكت مستعمل و فرسوده 

و یک صندلی مخصوص آموزگار بدون قسمت پشتی بود. با یک 
زمین خاکی و پر از سنگریزه. دانش آموزان کلاس 11 نفر بودند 
در سه مقطع که معلم به سختی در آن کلاس تدریس می کرد. 
پوستری بر روی دیوار نصب بود که نظرم را به خود جلب کرد. 
نزدیک شدم. روی آن نوشته بود »انقلاب ما انفجار نور بود.«،  بعد از 
گذشت بیست سال از انقلاب، هنوز روستایی با فاصله  15 کیلومتر 
از شهر چنین وضعیتی داشت. هرکس وارد آن فضا می شد تأسف 
می خورد که چرا مسئولین پس از 20 سال، از یک کلاس درس 

مناسب برای دانش آموزانِ روستایی نه چندان دور دریغ کرده اند.

شما برای آن مدرسه چه کردید؟
اداره ی  به  گزارش  ارائه ی  بكنیم  می توانستیم  که  کاری  تنها 
 کل و ارسال کیت های آموزشی ریاضی و علوم، بودجه ای برای 
سفید کردن آن کلاس درس، دلجویی از معلم کلاس و عذرخواهی 

از دانش آموزان بود.

اولین  از  آموزش  حوزه ی  در  مدیریت  شما  نظر  به 
سال های خدمت تان تا امروز چه تغییراتی کرده است؟ تا 

چه حد این تغییرات به نتایج بهتری منجر شده است؟
 مدیریت در سال های اخیر به نظر سخت تر شده است. در گذشته 
ارزیابی،  پی گیری،  هم آهنگی،  نظارت،  برنامه ریزی،  با  مدیران 
تسلط و آگاهی به بعضی از قوانین و مقررات مدرسه ای، وظایف 
مدیر موفق را انجام داده بودند. در حوزه ی مدیریت خود فعالیت 
می کردند و بیش تر ضابطه مند بودند، اما امروز مدیر باید فعالیت های 
قرار  یادگیرنده  سازمان  یک  در  او  دهد.  سامان  هم  را  دیگری 
 گرفته است. قبلن مدیر، معاون و معلم هر کدام فقط کار خود را 
انجام می دادند، ولی امروز حرف بر سر یک سازمان یادگیرنده 
است و همه با هم به صورت یک تیم فعالیت می کنند. در این 
سازمان، همه یاد می گیرند که چه گونه باید یاد بگیرند، چه گونه 
شیوه ی  قطعن  کنند.  یكی  باهم  را  نظرات شان  و  اندیشه  باید 
مدیریتی که بر اساس سازمان یادگیرنده است، توفیق بیش تری 

نسبت به قبل خواهد داشت.

برای یک مدیر چه ویژگی های شخصیتی و حرفه ای را 
لازم می دانید؟

عالی  تحصیلات  باشد،  داشته  مدیر  یک  باید  که  چیزی  اولین 
در رشته ی مدیریت آموزشی است و فكر می کنم که یک مدیر 
باید تجربه خوبی در حوزه تخصصی خودش داشته باشد، یعنی 
و  باشد  کرده  تجربه  را  معاونت  داده،  انجام  را  معلمی  حرفه ی 
سپس مدیر شود. از دانش و آگاهی، اطلاعات و مقررات مدیریتی 
پی گیر  و  هم راه  باید  مدیر  شخصیتی  نظر  از  باشد.  بهره مند 
قاطعانه  و  نظارت دقیق  انگیزه و علاقه،  با سعه ی صدر،  و  باشد 
بر موفقیت در حوزه ی مدیریت  باشد و علاوه   بر کارش داشته 

در زندگی شخصی خود هم موفق باشد.
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بارزترین ویژگی یک مدیر چیست؟
ضابطه مدار  مدیران  از  هستند  رابطه مدار  که  مدیرانی  معمولن 
موفق تر هستند، یعنی هرچه مدیر رابطه ی خوبی با زیردستان و 
هم کارانش داشته باشد و با آن ها هم راه باشد و یک تیم و گروه 
باشند، توفیق شان قطعن بیش تر از مدیرانی خواهد بود که طبق 

قانون و مقررات و ضابطه کار می کنند.

منظورتان از رابطه مداری چیست؟
 رابطه مداری آسیب هایی با خود به هم راه دارد گاهی ممكن 
دچار  می کند  برقرار  که  دوستانه ای  روابط  به خاطر  مدیر   است 
عدم قاطعیت در تصمیم گیری ها شود و یا به دلیل رودربایستی 
ناشی از روابط دوستانه ملاحظاتی بكند. از این رو به نظر باید از 

افتادن به این چاله های مدیریتی پرهیز شود.
است.  مدیریت  انسانی-سازمانی  روابط  رابطه مداری  از   منظور 
با توجه به این که مدرسه یک نهاد اجتماعی محسوب می شود و 
از ارزش های فرهنگی جامعه ای که در آن فعالیت می کنند تأثیر 
می پذیرد، روابط انسانی مدیر در قالب روابط اجتماعی و فرهنگی 
اهمیت بیش تری می تواند داشته باشد که این امر موجب افزایش 
می شود.  سازمان  اعضای  و  کارکنان  مثبت  و  مطلوب  روحیه ی 
در نتیجه احساس رضایت یا سودمندی متقابل به وجود آمده و 
زمینه های انگیزش، رشد و تسهیل در رسیدن به اهداف سازمان 

شكل خواهد گرفت.

هرکس ممکن است در طول مدیریت و دوران کاری 
خود با انتقاداتی روبه رو شود که برخی سازنده است؛ کدام 

انتقاد توانسته در کار شما تأثیر مثبتی داشته باشد؟
یكی از ویژگی های من این است که در حوزه ی کاری  خود آن چه 
را که تشخیص می دهم می تواند در امر مدیریت مؤثر تر باشد را به 
اجرا می گذارم. از نقدشدن واهمه ای ندارم بلكه دوست می دارم. 
و  گرفته ام  نظر  در  را  است  بوده  درست  که  انتقادها  از  بعضی 

تغییرات را ایجاد کرده ام.

فکر می کنید چه خصوصیتی در مدیریت شما وجود 
داشته که خاص شما است؟

زمانی که معلم بودم همیشه کار معلمی را دوست داشتم و چون 
علاقه مند بودم سعی می کردم به بهترین نحو آن را انجام دهم. 
در زمان مدیریت و معاونت هم همین طور، سعی می کردم آنچه 
در شرح وظیفه ام قید شده است را به بهترین شكل انجام بدهم 
بوده ام.  به عنوان فرد مسئولیت پذیر و متعهد معروف  و همیشه 
هیچ موقع نشد که به دنبال کم شدن یا تعطیل شدن کار باشم 

و همیشه کار را به تعطیلات و در خانه ماندن ترجیح می دهم.

مهم ترین چالش آموزش وپرورش از نظر شما چیست؟
ما،  آموزش وپرورش  چالش  بزرگ ترین  که  می کنم  فكر   من 
با  متأسفانه  است.  آموزشی  عدالت  عدم  و  آن   طبقاتی شدن 

با  دانش آموزانی  از  دولتی  مدارس  خاص،  مدارس  دایرشدن 
انگیزه و علاقه مند به امور آموزشی و پرورشی خالی شده است، 
همان طور که از معلمانی کارآمد و متخصص در این امور خالی 
شده. راه کارش سخت است تا زمانی که مدارس غیردولتی، مدارس 
خاص )استعداد درخشان، نمونه ، شاهد و ...( وجود دارد، همین 

وضعیت وجود خواهد داشت.

مدارس غیردولتی با چه چالش هایی مواجه هستند؟
پرورشی  مشكلات  و  مسائل  با  بیش تر  غیردولتی  مدارس 
دست وپنجه نرم می کنند. امور آموزشی را، هم خانواده ها خواستار 
هستند که بیش تر کار شود و هم معلمان و مدارس تمایل به 
مدارس  در  پرورشی  کارهای  جای  متأسفانه  دارند.  آن  انجام 
خالی شده است.  رقابتی که بین مدارس غیردولتی وجود دارد، 
متأسفانه رقابت آموزشی است. خانواده ها و جامعه ی ما هم این را 
می خواهند، چون کنكور و ورودی دانشگاه ها از طریق آزمون های 

دانشی و آموزشی انجام می گیرد.

در طول این سال ها تغییری در نگرش خانواده ها نسبت 
به آموزش ایجاد نشده است؟

ببینید نگاه خانواده ها به صورت جزئی تغییر کرده است. به عنوان 
مثال اگر 15 سال قبل ما می خواستیم همین کاری را که در حال 
حاضر در جوادالائمه در بخش ابتدایی انجام می دهیم )توجه به 
آموزش های همه جانبه، فعالیت های مهارتی، اخلاقی، اجتماعی، 
قرآنی، ورزشی، فرهنگی و هنری( محال بود خانواده ها و عوامل 
مدرسه ای بپذیرند. همیشه باید بین تقاضای خانواده و برنامه های 
یک مجموعه یک رابطه ی دو طرفه برقرار باشد و هرچه رابطه ی 
مدرسه و مسئولین مدرسه با خانواده ها بیش تر شود هم سوسازی 
بهتر انجام می گیرد. امید است که در سال های آینده خانواده ها به 

بحث پرورش در کنار آموزش بیش تر پی ببرند.

دارد  وجود  آموزش وپرورش  درون  مشکلاتی  چه 
سرعت  و  سهولت  به  خانواده ها  با  ارتباط  برقراری   که 

اتفاق نمی افتاد؟
است.  کنكور  مشكل  ما،  عمده ی  مشكل  که  می کنم  فكر  من 
با مسائل دانشی سنجیده می شود و نیاز به  تا زمانی که کنكور 
اطلاعات در حوزه های اجتماعی، فرهنگی، هنری و مهارتی ندارد، 
این مشكلات را هم داریم. اگر موضوع کنكور حل شود یا درصدی 
از آن تغییر کند، مطمئن باشید که خود به خود این ارتباطات 

صورت می گیرد.

برای  مهمی  دست آورد  چه  جوادالائمه  مجموعه ی 
فارغ التحصیلانش دارد؟

من فكر می کنم با توجه به برنامه ریزی و سیاست گذاری هایی که 
با آموزش همه جانبه در چند سال گذشته در مقطع  در رابطه 
ابتدایی انجام شده است و هم چنین با توجه به هم راهی خانواده ها 

48

گو
ت و 

گف



که خوش بختانه نسبت به سال های قبل بهتر شده، انشاءالله در 
مدارس  راهی  این جا  از   که  التحصیلانی  فارغ  نزدیک  آینده ای 

متوسطه می شوند، در همه ی ابعاد رشد پیدا کرده اند.

به  را  زیادی  نشده  پیش بینی  اتفاقات  کرونا،  بحران 
هم راه داشت، آیا در گذشته و تجربه ی مدیریتی خود با 
چنین بحران هایی روبه رو شده بودید؟ آن جا چه کردید؟ و 

فکر می کنید برای بحران های بعدی چه باید کرد؟
خط  یک سری  تابع  آموزش وپرورش  زمانی که  از  متأسفانه 
تبعیت ها  همین  شده،  گروهی  و  دسته ای  حزبی،  خطوط   و 
باعث شده که مدیریت ها ثابت نباشند. این عدم ثبات مدیریت 
 چه در سطح کشور و چه درسطح استان، حرکت رو به جلو را 
مختل کرده و آن حرکت هایی هم که انجام شده نصفه  و نیمه 
رها شده است. متأسفانه بسیاری از طرح های مؤثر با جابه جایی 

مدیران ابتر مانده اند.
جابه جایی مدیران و تغییر شیوه های مدیریتی و عدم برنامه ریزی 
صحیح کارشناسان، بحران هایی را در آموزش وپرورش به وجود آورده، 
به عنوان مثال در خرداد ماه سال 7۴ قرار بود که حدود هزار نفر از 
فارغ التحصیلان تربیت معلم دو ساله و چهار ساله که فوق دیپلمِ 
ابتدایی بودند در سطح شهرستان، منطقه، استان یزد توزیع شوند و 
اول مهر به عنوان معلم باتجربه که از لحاظ آموزشی دوره ی کامل را 
در تربیت معلم و دانش سراها دیده بودند، مشغول به کار شوند، ولی 
به دلیل عدم برنامه ریزی کارشناسان )هم کارشناسان کشوری و 
هم استانی( قبل از مهرماه اعلام کردند که در کل کشور حدود سی 
هزار نفر از فارغ التحصیلان جذب نخواهند شد. هم ردیف حقوقی 
برایشان تعریف نشده و هم خیلی از استان ها نیازی ندارند. سال 
بسیار سختی برای آموزش وپرورش و خانواده های جدید فرهنگی 
بود. مشكل، زمانی جدی تر شد که به جای این فارغ التحصیلان 
اعزام  دبستان ها  به  آن ها  جایگزینی  جهت  معلم  سرباز  تعدادی 
کردند. در مجموعه ی جوادالائمه هم همین کرونا برای خودش 
بحران سختی بود. از اسفند 98 که اعلام شد مدارس باید تعطیل 
شوند و به صورت مجازی کار را باید آغاز کنند با توجه به این که هم 
خانواده ها و هم معلمان ما تجربه ی آموزش و یادگیری در فضای 
مجازی را نداشتند و ابزار و وسایل آموزش در فضای مجازی هم 
صددرصد فراهم نبود، شوک بزرگی به بخش آموزش وارد شد. سه 
ماه از سال تحصیلی مانده بود و قسمتی از کتاب ها تدریس نشده 
بود، با این حال با توجه به همتی که معلمان ما داشتند و هم راهی 
 که خانواده ها و دانش آموزان از خود نشان دادند، خوش بختانه قضیه 
ختم به خیر شد و در ارزیابی که توسط آموزش وپرورش در پایان 
سال انجام شد، اعلام کردند که آن چه باید دانش آموزان در این 
دوران می آموختند بحمدالله یاد گرفتند. تصور ما این بود که این 
که  باشد  سخت  بسیار  دیگر  مدارس  و  جوادالائمه  برای   دوران 

به خیر گذشت.

برای مدیران مجموعه ی جوادالائمه چه حرف ناگفته ای 
دارید؟

گاهی  منتها  هستند،  هم راه  جوادالائمه  مدیران  خوش بختانه 
سلیقه ای عمل می کنند. بعضی از پیشنهادهایی که از دفتر مرکزی 
اجرا  صددرصد  می شود،  فرستاده  که  طرح هایی  یا  و  می شود 
نمی شود و این نشاندهنده ی عدم توجه کافی مدیران مجموعه 
نیست. چون مجتمع آموزشی بحث مالی را بر عهده ی مدیران 
گذاشته، به گونه ای که حدود 50 درصد از وقت مدیران، صرف 
جمع آوری شهریه و بررسی دخل و خرج مدرسه می شود. اگر این 
مسئولیت از شمار مسئولیت های آنان کاسته شود، مدیران   فارغ تر 

شده و راحت تر می توانند برنامه ها را اجرا کنند.

به نظر مدیران مجموعه متوجه این جریان هستند ولی 
چرا این تغییر اتفاق نمی افتد و سیستم حسابداری متمرکز 

نمی شود؟ 
به  توجه  با  دارند  وظیفه  مدارس  مدیران  حاضر  حال  در 
پیش بینی های انجام شده از دانش آموزان ثبت نام به عمل آورند. 
دریافت وجوه شهریه و خدمات ویژه، کمک های خیّری و ... را 
بر  حرکت    پرورشی،  و  آموزشی  برنامه ریزی های  کنند،  جذب 
اساس بودجه بندی انجام شده، نگه داشتن حساب دخل و خرج 
مدرسه، پرداخت حقوق، پرداخت هزینه های مربوط به پشتیبانی 
و امور غیر مترقبه، جبران کسری های انباشته و ... همه و همه 
به عهده ی مدرسه و مدیر مدرسه است که چنان چه امور مالی از 
مدرسه منفک و به مجتمع واگذار شود، قطعن مسئولیت مدیران 
مجتمع آموزشی ما بیش تر شده و با توجه به تعداد مدارس شاید 
در بعضی از مواقع مجتمع را در پرداخت ها با کسری و بحران 
مواجه کند که به طور حتم مدیران مجتمع آموزشی از پس این 

موضوع برخواهند آمد.
مدارس  مدیران  تا  شود  مسئله  این  حال  به  فكری  است  امید 
به طور تخصصی تر، حرفه ای تر و با تمرکز بیش تر به امور مدیریتی 

و مدرسه ای خود بپردازند.
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